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ЯК ПРАВІЛЬНА ВЫМАЎЛЯЦЬ І ЧЫТАЦЬ 

ПА-БЕЛАРУСКУ

1.	 Галосныя  о  і  э  заўсёды  пад  націскам: 
	 	уво́сень,  шэ́пчуць.

2.	 Д  вымаўляецца  толькі  цвёрда, а дз — толькі 
мякка:  іду  —  ідзе.

	 Т  вымаўляецца  толькі  цвёрда, а ц — толькі 
мякка:  жыта  —  у  жыце.

	 Р  і  ч  вымаўляюцца  цвёрда:  вечар.

3.	 [ў]  чытаецца  хутка,  не  працяжна:  праўда.

4.	 Зычны  [г]  вымаўляецца  працяжна,  як  [х].

5.	 Замест  [щ]  (рус.)  вымаўляюць  [шч]:  плошча.

6.	 Замест  ъ  (рус.)  ставіцца  [’]  (апостраф):  сям’я.

7.	 Глухія (п, т, х, с, ц’, ш, ч) перад звонкімі 
зычнымі  вымаўляюцца  звонка: 

	 пішам	 чытаем
	 касьба	 казьба
	 просьба	 прозьба
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	 А  звонкія  перад  глухімі  зычнымі  і  ў  канцы 
слова  —  глуха:
	 пішам	 чытаем
	 дубкі	 дупкі
	 мядзведзь	 мядзвець
	 снег	 снех

   8.	 Словы  не  і  без  заўсёды  пішуцца  праз  літа­
ру  е,  але  перад  націскным  складам  чытаюц­
ца  як  з  літарай  я:
	 пішам	 чытаем 
	 не ба́чу	 ня бачу
	 не хо́дзіць	 ня ходзіць
	 без мо́ра	 бяз мора 
	 не трэ́ба	 ня трэба

   9.	 У  беларускай  мове  свісцячыя     ,  ц’
дз’

  перад 
мяккімі  зычнымі  вымаўляюцца  мякка:
	 пішам	 чытаем
	 снег	 сьнег
	 змерзнуць	 зьмерзнуць

10.	 Прыназоўнік (предлог) з чытаецца як с, калі 
слова  пачынаецца  з  глухога  зычнага: 
	 пішам	 чытаем
	 з кнігі	 с кнігі
	 ↓
	 глухі	
	 з раніцы	 з раніцы
	 ↓
	 звонкі

 с
з
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ЗАПОМНІЦЕ!

чытаем

	 з  +  ч	 	 ш	 чалавекам

	 з  +  ж	 	 ж	 жыцця

	 з  +  ш	 	 ш	 шышкі

11.	 Некаторыя  спалучэнні  зычных таксама чыта­
юцца  і  пішуцца  па-рознаму:  свісцячыя  з,  с, 
дз,  ц  перад  шыпячымі  ж,  ш,  дж,  ч  вымаў­
ляюцца  як  шыпячыя,  і  наадварот:

	 пішам	 	 чытаем
	 зж	 	 жж
	 зжаваць	 	 жжаваць

	 здж	 	 жж
	 езджу	 	 ежжу

	 сш, зш	 	 шш
	 сшытак,  з  шафы	 	 шшытак,  ш  шафы

	 шс, жс	 	 сс
	 слухаешся	 	 слухаесся

	 шч, зч	 	 шч
	 пясчаны	 	 пяшчаны

	 чц	 	 цц
	 у печцы	 	 у пеццы
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ЗАПОМНІЦЕ!

	 пішам	 чытаем
	 дч, тч	 	 чч

	 лётчык	 	 лёччык

	 дц, тц	 	 цц
	 у  лодцы	 	 у  лоццы

12.	 У  беларускай  мове  ёсць  падоўжаныя  зыч­
ныя,  якія  чытаюцца  працягла:

	 Палессе,  жыццё,  рыззё,  стагоддзе,  каменне, 
ноччу,  збожжа,  застрэшша...
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АСНОЎНЫЯ ПРАВІЛЫ  

ПА БЕЛАРУСКАЙ МОВЕ ЗА КУРС 

ПАЧАТКОВАЙ ШКОЛЫ

1.	 Гукі  чуем  і  вымаўляем,  літары  пішам.

2.	 Галосныя  (гласные)  гукі  і  літары:

6
галосных 

гукаў

а о у і ы э } 10 
галосных 

літар
}я ё ю і ы е

3.	 Зычныя  (согласные)  гукі:

б	 г	 д	 дж	 дз’	 ж	 з	 	звонкія  зычныя	 парныя
п	 x	 т	 ч	 ц’	 ш	 с	 	глухія  зычныя

	 Няпарныя  зычныя  гукі: 

	 л,  м,  н,  р,  в,  ў,  й  —  звонкія;
	 к,  ф,  ц  —  глухія.

}
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ЗАПОМНІЦЕ!

		  и  й  у	 (рус.) 
	 і  й  у  ў	 (бел.)

		  ф
в

	 (рус.)

	 няма 	
адпаведнай	 (бел.)	
	 пары	

ь  гука  не  абазначае

4.	 Беларускі  алфавіт

Аа
а
	 Бб

бэ
	 Вв

вэ
	 Гг

гэ
	 Дд

дэ
	 Дж дж	 Дз дз

	 	 	 	 	 джэ	 дзэ

Ее
е
	 Ёё

ё
	 Жж

жэ
	 Зз

зэ
	 Іі

і
	 Йй	 Кк

ка

	 	 	 	 	 і  нескладовае

Лл
эл

	 Мм
эм

	 Нн
эн

	 Оо
о
	 Пп

пэ
	 Рр

эр
	 Сс

эс

Тт
тэ

	 Уу
у
	 Ўў	 Фф

эф
	 Хх

ха
	 Цц

цэ
	 Чч

чэ

	 	 у  нескладовае

Шш
ша

	 	 ы
ы
	 ь

мяккі  знак
	 Ээ

э
	 Юю

ю
	 Яя

я

ЗАПОМНІЦЕ!

	 У  беларускай  мове  ёсць  асаблівае  спалу­
чэнне  літар:  дж  і  дз  (пры  пераносе  іх 
нельга  раздзяляць: 

ра-дзіма,  даж-джы).
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5.	 Зацвярдзелыя  зычныя:
,         ,  р,  ц

	 Пасля  іх  заўсёды  пішуцца  галосныя: 
а,  о,  у,  ы,  э

жолуд,  часнок,  рыба,  рэкі.

6.	 З  вялікай  літары  пішуцца:
	 ■	 імёны,  імёны  па  бацьку,  прозвішчы  (фа­

милии)  людзей:  Алесік,  Аляксандраўна, 
Пятроў;

	 ■	 клічкі  жывёл,  птушак:  кот  Мурзік,  папу­
гай  Кеша;

	 ■	 назвы  краін,  гарадоў,  вёсак,  вуліц:  Бела­
русь,  Мінск,  вёска  Калінка,  вуліца  Несце­
рава;

	 ■	 назвы  мораў,  рэк,  азёр:  Балтыйскае  мора, 
рака  Менка,  возера  Нарач.

7.	 Склад  слова.
	 Колькі  галосных  —  столькі  складоў.

	 мора	 мо-ра

	 1	 2	 1	 2
	 акно	 ак-но

	 1	 2	 1	 2
	 яна	 я-на

	 1	 2	 1	 2

8.	 Націск  —  гэта  вымаўленне  (произношение)  ад­
наго  са  складоў  слова  з  большай  сілай  го­
ласу:	 кніга,  елка

ж
ш

дж
ч

́ ́
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9.	 Перанос  слоў.

Перанось  па  складах:

рэч-ка,  ноч-чу, 	
мо-ра,  аб’-ява.

Адна  літара  не  пакіда­
ецца  і  не  пераносіцца:

аса.

Спалучэнне  шч  мож­
на  дзяліць:

плош-ча  ці  пло-шча.

й,  ў,  ь  пакідаюць  у 
першай  частцы  слова:

май-ка,  лаў-ка,  рэдзь-ка.

Дж,  дз  не  раздзяля­
юць:

ура-джай.

Зычныя  з  ь  складу  не 
ўтвараюць,  таму  не  пе­
раносяцца: 

цень.

10.	 Моцная  і  слабая  пазіцыі  зычных  гукаў.

	 зычны   +  галосны	 зычны  +  зычны
	 	 ці

	 	 зычны 
	 	 на  канцы 
	 	 слова
	 	

	 моцная  пазіцыя	 слабая  пазіцыя
	 дубы	 указка,  зуб
	 	 	 	

	 зычныя	 зычныя
	 ў  моцнай  пазіцыі	 ў  слабай  пазіцыі
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11.	 Зычныя ў  слабай  пазіцыі  правярай:  змяні 
слова  так,  каб  пасля  гэтага  зычнага  з’явілася 
галосная.

	 Дапамога:
	  Множны  лік:

	 зу 	 	 зуб ы

	 	

	 што  пісаць?	 з’явілася  галосная, 
	 	 [б]  стаў 
	 	 у  моцную  пазіцыю

	  Пакліч слова ласкава:

	 ука     ка	 	указ а чка
	 	

	 што  пісаць?	 з’явілася  галосная, 
	 	 [з]  стаў 
	 	 у  моцную  пазіцыю

	 3) Калі  і   прыёмы  не  дапамаглі, глядзі 
ў слоўнік. Гэта — слоўнікавае  слова,  яго трэ­
ба запомніць:

	 ле     віца	 	 лесвіца
	

	 што  пісаць?

п
б

с
з

с
з


